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Chrząszcze (C oleoptera ) zebrane na plaży w okolicach Pobierowa 
na Pomorzu zachodnim

[Tabl. X X V III - 1 ryc. w tekście]

Жесткокрылые (Coleoptera) собранные на пляже в окрестности Побиерова на
Западном Поморью

The Beetles (Coleoptera) Collected on the Beach near Pobierowo in Western Pomerania

W  okresie od 21 maja do 5 czerwca 1960 przeprowadzałem odłowy chrząszczy 
na plaży w rejonie Kamienia Pomorskiego (woj. szczecińskie). Terenem badań 
był odcinek wybrzeża klifowego na zachód od miejscowości Pobierowo, na 
długości około 3 km. Schematyczny profil badanego odcinka przedstawia 
ryc. 1. Według W ojterskiego (1964) w rejonie Pobierowa występuje brzeg 
klifowy z plażą letnią. Wydmę białą tworzącą się na przedpolu stromego brzegu 
porasta zespół roślinny Elymo-Ammophiletum, zróżnicowany na dwa podzespoły. 
Na zboczach klifu rozwijają się zarośla z rokitnikiem Hippophae rhamnoides L. 
Wierzch klifu porośnięty jest borem z fragmentami Empetro nigri-Pinetum  
piroletosum. Ponadto w zagłębieniu między wydmą a brzegiem klifu często 
występuje olcha Ainus glutinosa (L.) Gaertn .

Ogółem na opisywanym terenie zebrano około 5 tysięcy egzemplarzy chrzą­
szczy należących do 177 gatunków. Autor oznaczył niektóre Carabidae oraz 
Hydrophilidae, Silphidae, Lycidae, Coccinellidae, Anthicidae i Scolytidae. Po­
zostałe grupy oznaczali względnie sprawdzali oznaczenia autora pp.: dr B. B u­
rak o w sk i ( Carabidae, Elateridae), dr K. G alew sk i (JDytiscidae, Hydrophilidae), 
mgr A. G o ljan  (Scarabaeidae), mgr inż. A. G o ttw a ld  (Curculionidae), 
mgr inż. C. Okołów (Rhizophagidae), dr inż. A. Szujecki (Staphylinidae),
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Phylan gibbus (F ab r.) , Melanimon tibiale (F ab r.) , и  Otiorrhynchus atroapterus 
D eg. Второе сообщество выступало на кустарниках покрывающих обрывистый 
склон клифа. В исследованном весеннем аспекте эта группа была представлена: 
Agelastica аіпі (Lin.), Phyllobius p iri (Lin.) и  Xyleborus dispar (F abr.). Кроме 
того на пляже выступали три группировки жуков. На границе мокрого и сухого песка, 
на приливных наносах, были собранные жуки выбросенные через море. Материал 
этот походил из крон близ растущих деревьев и приморских культивированных 
полей (преимущественно Coccinellidae и Chrysomelidae), а также из пресных вод 
Штетинского залива и Дзивней и их побережья (в основном Carabidae,Hydradephaga 
и Hydrophilidae). Вторая группировка выступала у подножья и в углублениях 
дюн. Образовывались они в период выступания порывистых ветров, которые 
переносили вдоль пляжа лёгкий живой и мёртвый материал. Эта группировка 
была самой богатой. Автор обнаружил в 1 м2 97 видов жуков (1948 особей). Самыми 
многочисленными были : Gastroidea polygoni (Lin.), и Propylaea quatuordecimpun- 
ctata(LlN-). Третья группировка образовалась у поднорожья клифа. Здесь преобла­
дали Carabidae и Curculionidae из нижних слоев древесных насаждений расту­
щих на вершине клифа. Насекомые скатывались с обрывистой стороны склона.

Среди собранного материала (177 видов, около 5000 особей) автор констатирует 
11 видов, которые до сих пор не были отмечены на польском побережье. Самыми 
интересными видами являются Acupalpus dubius S c h ilsk y  и  Gronops inae- 
qualis Вон.

SUMMARY

The author investigated the beetle fauna of a beach of the cliff coast near 
Pobierowo (D epartm ent of Szczecin, Baltic coast). H e found two associations 
of beetles there, of which one, on the dunes, was a xerophilous association 
and included Amara tibialis P ayk ., Saprinus quadristriatus H offm ., Phylan 
gibbus (Fabr .), Melanimon tibiale (Fabr .) and Otiorrhynchus atroapterus D eg . 
The other association occurred in a th icket overgrowing a steep cliff slope. 
The au thor investigated its spring aspect represented by Agelastica alni (Lin .), 
Phyllobius p iri  (Lin .) and Xyleborus dispar (Fabr .). In  addition, three ag­
gregations of beetles were found on the beach. The first of them  consisted 
of beetles cast ashore together with flotsam  and collected on the border-line 
between the dry and the  dam p sand. They originated from  cultivated  fields 
and crowns of trees of the  coastal forests (m ostly Coccinellidae and Chrysome- 
lidae)  and from the fresh w ater of the Haff of Szczecin and the r iv e r  Dziwna 
and their banks (for the m ost p a rt Carabidae, Hydradephaga and Hydrophilidae). 
The second aggregation was located at the  foot of dunes and in dune hollows. 
I t  was form ed during gusty winds transporting light m aterial, dead and alive,
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along the beach. This aggregation was the richest; the  au thor found 97 species 
of beetles (1948 specimens) in an area of 1 sq. m. (see Table X X V III). Gastroidea 
polygoni ( L in .)  and Propylaea quatuordecimpunctata (L in .)  were the most 
num erous species. The th ird  aggregation occurred a t the  foot of a cliff, where 
the Carabidae and Curculionidae prevailed. They rolled down the cliff from 
the woods covering its top.

In  the m aterial collected (177 species, about 5000 specimens) the  au thor 
found 11 species new to the fauna of the  Polish coast. The m ost interesting 
of them  are Acupalpus dubius S c h i l s k y  and Gronops inaequalis Вон.








